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یک کارشناس انرژی گفت: در دولت سیزدهم اقدامات خوبی در زمینه جمع  آوری 
گازهای همراه نفت )فلر( انجام شده و وزارت نفت اعلام کرد که اگر با روند فعلی در این 
زمینه پیش برویم، تا دو سال آینده می  توانیم تمام گازهای همراه را جمع  آوری کنیم.

محسن انصاری، در خصوص افزایش صادرات ال پی جی در دولت سیزدهم، اظهار 
کرد: ال پی جی محصولی است که در پالایشگاه های نفتی تولید و در پالایشگاه های 
گازی نیز از مایعات گازی جدا می شود. استفاده از این ماده در خوراک پتروشیمی ها 
سود زیادی دارد. در این روند، تبدیل پروپان به پروپیلن منفعت زیادی برایمان خواهد 
داشت و از بوتان نیز می توانیم استفاده کنیم، اما هنوز این ظرفیت در کشور وجود 

ندارد و به همین دلیل به صادرات ال پی جی می پردازیم.
وی ادامه داد: بخشــی از ال پی جی به عنوان سوخت مورد استفاده قرار می گیرد 
و بخش دیگری قبلًا روی دست دولت باقی می ماند. در دولت قبلی، بخش زیادی 
ال پی جی روی آب باقی مانده بود. خوشبختانه در دولت سیزدهم اقدامات خوبی در 
زمینه به فروش رساندن ال پی جی کشور صورت گرفت. این امر به صورت میلیارد 

دلاری برای کشور ارزآوری داشت.
این کارشناس انرژی توضیح داد: به صفر رساندن نفت و میعانات گازی موجود در 
انبارها و شناورها بر روی آب نیز اقدامی بود که در دولت سیزدهم صورت گرفت. این 
امر توسط سایت های جهانی که فروش نفت کشورهای مختلف را رصد می کنند، تایید 

شده است. این اقدام نیز از جمله کارهای مثبت دولت سیزدهم محسوب می شود.
انصاری گفت: یکی از مسائل مهم حوزه انرژی در کشور گازهای فلر بود. مقدار 
زیادی گازهای همراه قبلاً هدر می رفت. همین اواخر طرح ان جی ال 3۱۰۰ راه اندازی 
شد. قرار بود در این طرح 3 میلیون و ۵۰۰ هزار تن گازهای همراه جمع آوری شود. 
در این طرح، متان و دیگر گازهای سنگین تر که همراه نفت از میادین خارج می شوند، 
جمع آوری می شود.وی ادامه داد: محصول طرح مورد بحث قرار است به عنوان خوراک 
به سمت بندر امام سوق داده شود؛ قبلاً بخش زیادی از این گازهای همراه بدون اینکه 
استفاده ای از آنها شود، سوزانده می شدند. با طرح هایی که در دولت سیزدهم در دستور 
کار قرار گرفت، افزایش بهره وری را داشتیم و جمع آوری گازهای همراه رقم خورد.
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اقتصاد انرژی 2

مشکلات حل نشده استان گلستان در دولت های 
مختلف، بزرگترین دغدغه مردم این دیار است، گرچه 
هر دولتی به ســهم خود برای رساندن گلستان در 
مسیر توســعه و آبادانی، تلاش خود را به کار گرفت 
اما حل بسیاری از این معضلات و مشکلات رها شده 
و یــا باقیمانده در دولت های مختلف بر عهده دولت 

چهاردهم قرار دارد.
توجه به این مباحث با توجه به مزیت های گلستان 
در راه های ارتباطی زمینی، هوایی و دریایی که از آن 
به عنوان دروازه ای ارتباط با آسیای میانه یاد می شود 
و همچنین برخــورداری از پایانه مرزی اینچه برون، 
می تواند استان را از خام فروشی و عقب ماندگی رهایی 
بخشده و مسیری برای سرمایه گذاری و رونق اقتصادی 

ایجاد کند.
با روی کار آمدن دولت شهید رئیسی گره بسیاری 
از چالش ها و مشکلات چندین ساله گلستان از جمله 
پتروشیمی باز شد و پروژه های نیمه تمام استان روی 
خوش تکمیل را به خود دید. ایران از جمله گلستان 
در دولت ســیزدهم با وجود تحریم های اقتصادی در 
مسیر پیشرفت و توسعه قرار گرفت و جای جای کشور 
به کارگاه عمرانی و سازندگی تبدیل شد اما سانحه تلخ 
سقوط بالگرد و شهادت رئیس جمهور و همراهانش 

راه دولت سیزدهم را نیمه تمام گذاشت.
حال با انتخاب دکتر »مسعود پزشکیان« به عنوان 
نهمین رئیس جمهــور ایران، تیغ جراحی اقتصادی 
گلســتان بر دست جراح قلب افتاده و مردم گلستان 
امیدوارند رگ های توسعه اقتصادی این استان شمالی، 

با همت و ابتکار دولت چهاردهم باز شود.
مهم ترین مساله در اقتصاد گلستان، اشتغال پایدار 
اســت گرچه آمارها حاکی از تک رقمی شــدن نرخ 
اشتغال در برخی اوقات است اما مسوولان دولت نباید 
فریب اعداد و ارقام را بخورند چراکه بیشــتر اشتغال 
گلستان از شغل های وابســته به حوزه کشاورزی و 
خدمات است که مســوولان از آن به عنوان اشتغال 

فصلی یا ناقص یاد می کنند.
مسوولان دولت چهاردهم برای آنکه بتوانند بیکاری 
را در اســتان گلستان عارضه یابی کنند راهی جز به 
وجود آوردن صنایع بزرگ و مادر به عنوان پیشــران 

اقتصادی استان و تقویت صنایع تبدیلی ندارند.
گرچه به گفته بســیاری از کارشناســان دولت 
چهاردهم برای ایجاد صنایع بزرگ در استان گلستان 
راه ســختی پیش رو دارد زیرا زمانی که نرخ دلار در 
کشور 7۰ ریال بود گلستان به بهانه  حفظ سرسبزی 
و محیط زیست از سرمایه گذاری صنعتی محروم ماند 
حال امروز نیز با دلار حدود ۶۰۰ هزار ریالی رسیدن 

به نقطه ایده آل در این بخش کمی دشوار است.
با وجود آنکه رشد فرآوری محصولات کشاورزی 
در دولت ســیزدهم با رشد 2 برابری از 2.7 درصد به 
۵.4 درصد افزایش یافته اما هنوز این اســتان متکی 
به کشاورزی، در این بخش راه نرفته زیادی دارد که 
ســرمایه گذاری در حوزه صنایع تبدیلی بستر بکری 
اســت که می تواند دولت چهاردهم را در یاد و خاطر 

گلستانی ها ماندگار کند.
در ســال های اخیر به ویژه در دولت ســیزدهم 
کارگروه های تسهیل و رفع موانع تولید و عارضه یابی 
واحدهای تولیدی و اقتصادی با همکاری دســتگاه 
قضایی، قدم های خوبی برای حل بحران های اشتغال 
استان برداشتند اما این اقدامات مُسکنی موقت برای 
تن رنجور و درد کشیده اقتصاد گلستان است و تاکنون 
دولت ها نتوانستند شرایط اشتغال استان را پایدار نگه 
دارند و در فصل های مختلف نرخ اشــتغال گلستان 

تلاطم زیادی داشته است.
پیــش از ایــن در گلســتان از پروژه های بزرگی 
همچون منطقه آزاد اینچه برون، شــهرک متالوژی، 
کارخانه فولاد، بندر خشک، راه آهن گرگان- مشهد و 
کریدور شمال- جنوب و پتروشیمی سخن به میان 
آمده اما هنوز گلستان شیرینی به ثمر نشستن چنین 

پروژه هایی را نچشیده است.

از سویی دیگر، ریشه بسیاری از مشکلات اقتصادی 
استان گلستان بی توجهی به زیرساخت ها و بزرگترین 
علت آن ناتوانی در جذب سرمایه گذار در استان است.

در این بخش از اقدامات مثبت دولت شهید رئیسی 
نمی توان غافل شد، در حالی که از سال ۱3۹۰ تا سال 
۱4۰۰،  تنهــا پنج مورد ســرمایه گذاری خارجی در 
اســتان رخ داده بود، فقط در سال ۱4۰۱ پنج پروژه 
سرمایه گذاری به ارزش ۹.7۵ میلیون دلار در استان 
انجام شد که این شاخص در سال ۱4۰2 به ۱4.7۵ 
میلیون دلار افزایش پیدا کرد. همچنین سرمایه گذاری 
خارجی در گلستان طی 2 سال گذشته ۱۰ برابر ۱۰ 

سال گذشته رشد داشته است.
با همه این اقدامات، دولت چهاردهم برای رساندن 
گلستان به نقطه مطلوب باید توجه ویژه ای به جذب 
ســرمایه گذار داشته باشــد، دولت چهاردهم برای 
شکستن این تابو باید گلستان را از بن بست ترانزیت 
خارج کند؛ مسیر ترانزیت راه آهن اینچه برون به آسیای 
میانه بنا هنوز به جایگاه خود نرســیده حال آنکه به 
اعتقاد کارشناســان و فعالان اقتصادی، اجرای پروژه 
ملی راه آهن اینچه برون - گنبدکاووس - آزادشــهر 
- شــاهرود، حلقــه  مفقوده ایجاد زیرســاخت های 
توســعه ای، توســعه اقتصادی و صادرات غیرنفتی 
 این اســتان شــمالی به کشورهای شــرق و مرکز

 آسیا خواهد بود.
گرچه میزان صادرات اســتان گلستان در دولت 
سیزدهم با رشــد 2 برابری رکورد 4۰ سال گذشته 
گلستان را شکسته اما همچنان سهم گلستان و حتی 
ایران از بازارهای آسیای میانه بسیار ناچیز است و این 
استان هنوز نتوانسته از ظرفیت بندری برای صادرات 

و واردات کالا بهره ببرد.
راه های مواصلاتی اســتان گلستان نیز چنگی به 
دل نمی زند و محدودیت های ترانزیت کالا در کشور 
ترکمنستان باعث شده کیک اقتصاد استان گلستان 

از تجارت خارجی همواره محدود باشد.

ظرفیت ایران برای صادرات کاتالیست 
به کشورهای همسایه فراهم است

مدیرعامل شــرکت ملی پالایــش و پخش 
فرآورده های نفتی ایران گفت: با داخلی ســازی 
بخش زیادی از کاتالیست های صنایع نفتی، امروز 
ظرفیت ورود ایران به عرصه صادرات کاتالیست 
صنایع نفتی و تأمین نیاز کشــورهای همسایه 

فراهم است.
به گــزارش از وزارت نفت، جلیل ســالاری 
در همایــش »انتقــال فناوری و بومی ســازی 
کاتالیست های صنایع پالایشــی، پتروشیمی و 
گاز« که صبح امروز )سه شــنبه، ۱۹ تیر( برگزار 
شد، اظهار داشــت: در گذشته و در دهه 7۰، به 
انواع کاتالیست نیاز داشتیم و زمان تحریم ها نیز 
در موضوع کاتالیســت دچار مشکل بودیم و به 
شرکت های هندی مراجعه می کردیم، اما گام به گام 
حرکت کردیم و توانستیم به دانش فنی آن دست 
یابیم و برای نخستین بار از کاتالیست تولید داخل 
در واحد ایزومریزاسیون شرکت پالایش نفت اراک 

استفاده کردیم.
معاون وزیر نفــت در امور پالایش و پخش با 
اشاره به اینکه توانستیم چالش گروه کاتالیست 
خارجی را حل و بنزین تولید کنیم، افزود: امروز 
می توانیم کاتالیســت تولید داخلــی را به دیگر 
کشــورها صادر کنیم و در پروژه فراســرزمینی 

ال پالیتو نیز از کاتالیست ایرانی استفاده کردیم.
وی بــا تأکید بر اینکه با اتکا به توان داخلی و 
پذیرش ریسک، توانستیم در این زمینه به توان 
داخل متکی شــویم، بیان کــرد: مصرف کنونی 
کاتالیست صنایع نفتی حدود 2۶ هزار تن است، 
امــا با توجه به راه اندازی واحدهای ارتقای کیفی 
نفت کوره در پالایشگاه های نفت، این نیاز رو به 
فزونی اســت و می تواند زمینه همکاری بیش از 
پیش شرکت های دانش بنیان ایرانی با شرکت های 

خارجی را فراهم کند.
سالاری گفت: امیدواریم بتوانیم از این طریق 
در یک فرایند رقابتی، امکانات داخلی را برای تولید 
دیگر کاتالیست ها فراهم کنیم و افزون بر آن در 
زمینه صادرات کاتالیست تولید داخلی به ویژه به 

کشورهای همسایه ورود کنیم.
معاون وزیر نفت با اشــاره به اینکه در زمینه 
مبــادلات ارزی نیز مشــکلی نداریــم، تصریح 
کرد: امیدواریم با نهایی شــدن این تفاهم نامه  و 
به سرانجام رسیدن آن، زمینه بومی سازی گروه های 

کاتالیستی ۵ و ۶ را نیز مهیا کنیم.
 همایــش انتقــال فنــاوری و بومی ســازی 
کاتالیست های صنایع پالایشــی، پتروشیمی و 
گاز صبــح امروز )سه شــنبه، ۱۹ تیر( با حضور 
شــرکت  مدیرعامل  شــاهمیرزایی،  مرتضــی 
ملــی صنایع پتروشــیمی، و جلیل ســالاری، 
 مدیرعامــل شــرکت ملــی پالایــش و پخش

 فرآورده های نفتی، در محل ساختمان غدیر این 
شرکت برگزار شد.

گام های پیش روی دولت چهاردهم برای تکمیل 
فرایند توسعه گلستان

مریم سبزواری     -    دولت شهید رئیسی در فعالیت هزار روزه خود، بن بست شکنی ها و اقدامات شاخص فراوانی داشت و تلاش 
دولتمردان، تکمیل جورچین سیمای اقتصاد گلستان بود که با وجود تلاش  فراوان، به دلیل عقب ماندگی تاریخی این استان، 

هنوز مشکلات زیادی پیش پای دولت چهاردهم وجود دارد که پیگیری آنها مطالبه مردم این دیار از رئیس جمهور منتخب است.

خبر 

وزیر نفت، گفت که 
تولید نفت ایران 
در ابتدای دولت 
سیزدهم روزانه 
۲.۱ میلیون بشکه 
بود و اکنون به 
روزانه ۳.۶ میلیون 
بشکه رسیده که 
نشان دهنده رشدی 
بیش از ۶۰درصد 
است.

  قزاقستان و چین قرارداد نفت و گاز امضا کردند
شرکت ملی نفت قراقستان و شرکت ملی نفت چین توافق نامه ای در چارچوب تعمیق همکاری در صنعت نفت و گاز 

امضا کردند.
امضای این تفاهم نامه در حاشیه هفتمین نشست شورای تجاری قزاقستان-چین صورت گرفته است.

در این توافق نامه، مقرر شده است که طرفین امکانات فرآوری هیدروکربن ها را از میدان اوریختائو مرکزی در مجتمع 
فرآوری نفت و گاز ژانازول قزاقستان بررسی کنند.دو طرف قصد دارند چشم اندازهای همکاری در پروژه های پتروشیمی، 
اکتشاف و تولید نفت و گاز در حوزه رسوبی دریای خزر و کاوش های زمین شناسی در مناطق جدید زیرزمینی را بررسی کنند.
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3 تولید 

 سال جاری با تولید 
۴۱۸۱۶ تن اسید 
استیک رکورد تازه ای 
در تولید محصولات 
به ثبت رسانده ایم 
و در خردادماه با 
تولید ۱۴۸۹۳ تن 
محصول اسید استیک 
بیشترین میزان تولید 
از بدو راه اندازی 
تا کنون را به ثبت 
رسانده ایم.«

 موافقت بانک مسکن برای توسعه فاز 
دوم پالایشگاه آبادان

 نشست مشترک دکتر سید عباس حسینی، 
مدیرعامــل بانک مســکن و مدیران شــرکت 
پالایش نفت آبادان با حضور دکتر جلیل مختار، 
نماینده مردم آبادان در مجلس شورای اسلامی 

به منظور توسعه همکاری ها؛ برگزار شد.
 دکتر ســید عباس حســینی، مدیرعامل 
بانک مســکن در حاشیه برگزاری این نشست، 
در خصوص توافقات صورت گرفته میان بانک 
مســکن و شرکت پالایش نفت آبادان بر کمک 
به اجرای طرح های توسعه ای در سطح منطقه 

و در سطح ملی تاکید کرد.
مدیرعامل بانک مسکن گفت: بانک مسکن 
به عنوان بزرگترین بانک تخصصی کشــور، با 
همکاری شــرکت هــای زیرمجموعه و با تمام 
توان، توسعه شهر آبادان را در دستور کار خود 

قرار می دهد.
وی درادامــه با قدردانــی از حمایت های 
نماینده مردم آبادان در مجلس شورای اسلامی 
افزود: هرگاه نظام بانکــی و به خصوص بانک 
مســکن در مسیر خدمت رسانی به مردم عزیز 
و یا ارائه طرح های خدمتی مناسب به مشتریان 
با محدودیت مواجه شده است؛ایشان با صبر و 
حوصله در مسیر رفع موانع قدم برداشته است.

دکتر حســینی همچنین با اشاره به مصوبه 
افزایش ســرمایه بانک مســکن یادآور شــد: 
اختصاص این ســرمایه به بانک مســکن؛این 
بانک را در اجرای سیاســت های دولت محترم 
در جهت رفع مشکل مسکن مردم و به خصوص 

طرح نهضت ملی مسکن یاری می دهد.
دکتر جلیل مختار، نماینده مردم آبادان در 
مجلس شورای اســلامی و عضو هیات رئیسه 
کمیســیون انرژی مجلس نیز در حاشــیه این 
نشست ضمن ابراز خرسندی از برگزاری نشست 
مذکور گفت: در این دیدار در خصوص توسعه 
فاز دوم پالایشــگاه بحث و تبادل نظر صورت 
گرفــت و توافقاتــی مبنی بر همــکاری های 

دوجانبه انجام شد.
وی افزود: در این نشست بررسی های لازم به 
منظور ساخت واحدهای مسکونی برای کارکنان 
شرکت پتروشــیمی نفت آبادان صورت گرفت 
تا بر اســاس آورده پالایشــگاه و تأمین زمین 
مناســب، تفاهم نامه همکاری با بانک مسکن 
برای آغاز پروژه ســاخت واحدهای مســکونی 

این افراد منعقد شود.
نماینده مــردم آبادان در مجلس شــورای 
اســلامی در ادامه ســخنان خود بــا قدردانی 
از عملکــرد بانک مســکن در عرصه ســاخت 
اجــرای سیاســت  و  مســکونی  واحدهــای 
هــای دولــت در ایــن بخش گفــت: از زمان 
 شــروع مدیریت دکتر ســید عباس حسینی

، مدیرعامل بانک مسکن اتفاقات بسیار مطلوبی 
در بانک مســکن رقم خورده است که از جمله 
آنها می توان به اجرای طرح نهضت ملی مسکن 

اشاره کرد.
دکتر مختــار همچنین با تأکید بر ضرورت 
اجرا و توسعه طرح های نهضت ملی در مناطق 
آزاد استان ابراز امیدواری کرد زیرساخت های 
لازم به منظور توســعه ســاخت و ساز در این 

مناطق فراهم شود.

   چابهار به یک قطب پتروشیمی تبدیل شده است
 استاندار سیستان و بلوچستان گفت: چابهار به دلیل موقعیت مناسب جهت صادرات محصولات پتروشیمی به یک قطب 
پتروشــیمی تبدیل شــده و توافقات لازم برای ایجاد بزرگترین کارخانه مس کشور در چابهار انجام شده است محمد کرمی در 
جریان بازدید از اتاق بازرگانی صنایع، معادن و کشاورزی سیستان و بلوچستان اظهار کرد: حوزه تجارت حوزه تاثیرگذاری، بویژه 
در مبادلات مرزی است و باید تسریع و تسهیل لازم در این امور انجام شود.وی با تاکید بر ارتباط مستمر با مسوولان کشورهای 
همسایه و کشورهایی که با آنان مبادلات مرزی داریم، افزود: با ایجاد شهر لجستیک، ترددهای لازم بین کشورها برای تجارت 

باید به صورت مداوم انجام شود .

خبر 

مدیرعامل پتروشیمی فن آوران در مجمع عمومی 
عادی ســالیانه سال مالی ۱4۰2 گفت: این شرکت در 
3 ماهه سال ۱4۰3 با تحقق درآمد عملیاتی 28 هزار 
میلیاردی، سود خالص 8۵۵۶ میلیارد ریالی را محقق 
کرده است که نسبت به برنامه جهش قابل توجهی را 
نشــان می دهد و انتظار می رود در ســال ۱4۰3 سود 

شرکت رشد چشمگیری داشته باشد.
در این مجمع که به صورت برخط از درگاه یکپارچه 
مجامع الکترونیک نیز سهامداران بازار سرمایه در آن 
مشارکت داشــتند، رفیق دوست مدیرعامل شرکت با 
برشمردن ارکان شرکت گفت: »تولید بهره ور، فروش 
پایدار، توسعه صنایع پایین دستی، تولید دانش و صدور 
خدمات فنی و سرمایه گذاری هدفمند از جمله ارکان 

شرکت پتروشیمی فن آوران بوده است.«
وی در ادامه پاســداری از آنچه امانت ســهامداران 
خواند، افزود: »طی ۵ ســال گذشته سرمایه شرکت از 
۱۰ میلیون ریال به 3۰ هزار میلیارد ریال رسیده که به 

معنای افزایش بیش از 3 هزار درصدی است.«
رفیق دوست در ادامه، سبد سرمایه گذاری پتروشیمی 
فن آوران را شــامل دماوند انرژی عسلویه، پتروشیمی 
خارک، بانک ملت، پتروشــیمی خراسان، پتروشیمی 
غدیر، پتروالفین فن آوران، پتروشیمی نوین، پتروشیمی 
فارابی و پتروشیمی مرجان معرفی کرد و تصریح کرد: 
»با سرمایه گذاری های صورت گرفته، ارزش روز پورتفوی 
سرمایه گذاری شفن به بیش از ۱3۱ هزار میلیارد ریال 
رسیده است که به معنای موفقیت در سرمایه گذاری و 
حرکت به سوی تبدیل شدن پتروشیمی فن آوران به 

یک هلدینگ سرمایه گذاری است.«
مدیرعامل پتروشــیمی فن آوران در ادامه گزارش 
سالانه خود در جمع سهامداران، به نقش این شرکت در 
میان مجتمع های پتروشیمی کشور اشاره کرد و گفت: 
»در حال حاضر شــرکت پتروشیمی فن آوران خوراک 
مجتمع های پتروشــیمی بندرامام، شهید تندگویان، 
شیمی بافت، نخل آسماری، کارون و پتروشیمی رازی 
را تامین می کند و نقش استراتژیکی در تامین خوراک 
پایدار و تولید مجتمع های پتروشــیمی منطقه ویژه 

اقتصادی پتروشیمی دارد.«
وی در مجمع عمومی عادی سالیانه شفن افزایش 
تولید مجتمع در سال ۱4۰2 را دستاوردی مهم برشمرد 
و خاطرنشان کرد: »علیرغم قطع گاز مجتمع در فصل 
سرد ســال و تعمیرات اساســی انجام شده، در سال 

گذشــته حدود یک میلیون و ۱۵۰ هزارتن محصول 
تولید کرده ایم که نسبت به سال پیش از آن افزایش ۹ 

درصد و حدود ۱۰۰ هزار تنی داشته است.«
رفیق دوســت در ایــن بخش از گــزارش خود به 
رکوردهای کسب شــده اشاره کرد و افزود: »در شش 
ماهه نخســت سال گذشته 82۹84 تن اسید استیک 
و ۵۹8۱4 تن منوکســید کربن تولید کرده ایم و در 3 
ماهه سپری شده سال جاری با تولید 4۱8۱۶ تن اسید 
اســتیک رکورد تازه ای در تولیــد محصولات به ثبت 
رسانده ایم و در خردادماه با تولید ۱48۹3 تن محصول 
اسید استیک بیشترین میزان تولید از بدو راه اندازی تا 

کنون را به ثبت رسانده ایم.«
نائب  رئیس هیات مدیره پتروشیمی فن آوران افزایش 
نرخ بهره برداری متانول از 84 درصد در سال ۱4۰۱ به 
۹۰ درصد در سال ۱4۰2 را دیگر دستاورد کسب شده 
عنوان کرد و با ارائه گزارشــی از صرفه جویی در حوزه 
انــرژی اذعان کرد: »با اقدامات انجام شــده در حوزه 
مدیریت مصارف حامل های انرژی شامل بهینه سازی 
مصرف سوخت، یوتیلیتی و بهینه سازی مصرف خوراک، 
در ســال ۱4۰2 بیــش از 7 هزار و 7۰۰ میلیارد ریال 
صرفه جویی انجام شــده است و طی 4 سال گذشته، 
صرفه جویی حاصل از اقدامات مدیریت مصارف انرژی 
به بیش از ۱۶ هزار و 7۰۰ میلیارد ریال رسیده است.«

مدیرعامل پتروشیمی فن آوران در مجمع عمومی 
عادی سالیانه سال مالی ۱4۰2، به تشریح پروژه های 
حوزه انرژی و اهداف شرکت در سال ۱4۰3 پرداخت 
و یادآور شد: »اجرای پروژه جداسازی و بازیافت CO از 
استک ریفرمر متانول، بهره برداری از پروژه بویلر 2۰ تن 
هیدروژن سوز در واحد متانول، مدیریت سوخت کوره 
 ZERO و تحقق OFF GAS هــا با تزریق گاز پرج، ریج و
FLARING، پروژه زیســت محیطی و توســعه ظرفیت 
بازیافت ســالانه ۱۶۰ هزار تن CO2، پروژه ی زیست 
محیطی بویلرهیدروژن سوز با ظرفیت ۱۶۰ هزار تن بخار 
در سال، پروژه توسعه زنجیره پایین دست اسید استیک 
وینیل اســتات منومر )VAM( و پروژه پترواولفین فن 
آوران ازجمله پروژه های مهم در سال جاری می باشد که 
می تواند در کنار سبد ارزشمند سرمایه گذاری شرکت، 
آینده شفن را تضمین کند.«وی در پایان این بخش از 
گزارش خود صرفه جویی ارزی ۱۶ میلیون و ۵3۰ هزار 
یورو از سال ۱3۹۶ تا پایان ۱4۰2 را حاصل اعتماد به 
متخصصین داخلی و بومی سازی قطعات و کاتالیست ها 

عنوان کرد و گفت: »تنها در سال ۱4۰2 توانستیم ۱22 
قطعه را داخلی سازی کنیم و تمامی کاتالیست های ما 
داخلی سازی شده است.«در این مجمع عمومی عادی 
سالیانه که برای نخستین بار در مجاورت مجتمع برگزار 
می شد، رفیق دوست گزارشی از فروش محصولات ارائه 
کرد و گفت: »در ســال ۱4۰2 حدود یک میلیون تن 
محصول به فروش رسیده است که حدود ۶۰ درصد آن 
به بازارهای جهانی صادر شده است و بیش از ۱۰۱ هزار 
میلیارد ریال ارزش فروش محصولات در سال ۱4۰2 
بوده اســت که افزایش 23 درصدی نســبت به مدت 
مشابه سال قبل داشته است.«نائب رئیس هیات مدیره 
پتروشیمی فن آوران در ادامه راهبردهای توسعه صادرات 
در سال ۱4۰3 را ترسیم کرد و افزود: »توسعه بازارهای 
هــدف و تنوع در مکانیزم های فروش با رویکرد ارزش 
آفرینی حداکثری برای شرکت و خریداران راهبرد سال 
پیش رو خواهد بود و در این راستا علاوه بر کشورهای 
چین و هند، محصول ارزشمند اسید استیک در سال 
۱4۰3 به بازارهای آذربایجان، عراق، ازبکستان، ترکیه 
و سوریه نیز صادر شده است.«در پایان گزارش هیات 
مدیره، رفیق دوست با تشریح درآمد و سود شرکت در 
ســال ۱4۰2 خاطرنشان کرد: »درآمد عملیاتی شفن 
طی ســال گذشته به بیش از ۱۰۱ هزار میلیارد ریال 
رسیده است، در حالیکه درآمد عملیاتی در سال ۱4۰۱ 
حدود 82 هزار میلیارد ریال بوده است. سود ناخالص 
در سال ۱4۰2 نیز بیش از 23 هزار میلیارد بوده است 
و در نهایت ســود خالص 2۶۶3 میلیــارد ریالی را در 
سال ۱4۰2 محقق کرده است.«بنا به گفته مدیرعامل 
شرکت  پتروشیمی فن آوران، این شرکت در 3 ماهه سال 
۱4۰3 نیز با تحقق درآمد عملیاتی 28 هزار میلیاردی، 
ســود خالــص 8۵۵۶ میلیارد ریالــی را محقق کرده 
است که نسبت به برنامه جهش قابل توجهی را نشان 
می دهد و انتظار می رود در ســال ۱4۰3 سود شرکت 
رشد چشمگیری داشته باشد.هم چنین در حاشیه این 
مجمع مدیرعامل شرکت پتروشیمی فن آوران خطاب به 
سهامداران گفت: »سهامداران مطمین باشند با اجرای 
پروژه های توسعه در دراز مدت، پتروشیمی فن آوران به 
عنوان شرکتی که دارای برنامه است، دارای سود پایدار 
خواهد بود. سهامداران نگران سال سپری شده نباشند و 
در سال ۱4۰2 اتفاق خارج از مباحث تولید و موضوعات 
فنی باعث کاهش سود شد اما سهامداران عزیز مطمین 

باشند از امسال همه همکاران بنده تلاش می کنند.

 انتظار داریم در سال جاری سود شفن چشمگیر باشد
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صنعت4

 آخرین گزارش انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران 
حکایت از کاهش 32 درصدی ارزش صادرات فولاد 
میانی در بهار امســال نســبت به مدت مشابه سال 
قبل اســت، به عبارت دیگر در اثر کاهش صادرات 
صنعت فولاد در ســه ماهه نخســت امسال، معادل 
3۵8 میلیون دلار ارز کمتری نسبت به پارسال وارد 
کشــور شده است و صنعت فولاد که تا پیش از این 
اولین منبع درآمد ارزی استان اصفهان بود با کاهش 
بی سابقه این درآمد مواجه شده است که می تواند 

زنگ خطری برای اقتصاد استان باشد.
بهار امسال بمانند زمستان سال گذشته استمرار 
جنــگ اوکراین و روســیه موجــب کاهش قیمت 
پیشــنهادی محصولات فولاد روســی در بازارهای 
جهانی شــد و فولادگران ایرانی شاهد این موضوع 
بودند که بازارهای صادراتی فولاد ایران به تصاحب 
فولادسازان روس درآمد و این کشور بازارهای هدف 
ایران را در اختیار گرفت و همین موضوع سبب افت 

قیمت فولاد ایران در بازارهای جهانی شد.
کاهش ارزش صادرات فولاد ایران نه تنها ماحصل، 
کاهــش قیمت های جهانی ناشــی از زیر فروشــی 
فولادسازان روسی است، بلکه صادرات ایران با افت 
حجمی نیز مواجه شــده است، بطوریکه بهار امسال 
تنهــا در حدود ۶ میلیــون و ۶۰۰ هزار تن فولاد و 
محصولات فولادی از کشــور صادر شد که کاهش 

حجمی 2.4 درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل 
را نشان می دهد.نگرانی از آمار صادرات فولاد ایران 
در ســه ماهه نخست امسال آنجایی بیشتر می شود 
که بدانیم بخش عمده ای از درآمد صادراتی صنعت 
فولاد کشــورمان از محل خام فروشی بدست آمده 
و درآمد این صنعت بــا وجود افزایش ۱۱ درصدی 
صادرات گندله و ثبات تقریبی در صادرات کنسانتره 
ســنگ آهن با کاهش ۱۹ درصدی نسبت به مدت 
مشابه سال قبل به 3۵8 میلیون دلار رسیده است.

کاهش ۵۰ درصدی صادرات اسلب و کاهش 4۱ 
درصدی صادرات انواع ورق فولادی در بهار امســال 
نسبت به پارسال که صادرات این محصولات را تنها به 
77 هزار تن رسانده گواه این ادعاست که خام فروشی 
در زنجیــره فولاد رونق گرفتــه و دوری از صادرات 

ارزش افزا به آفت این صنعت تبدیل شده است.
گفتنی اســت، زنجیره فولاد شامل چند حلقه از 
جمله سنگ آهن، کنسانتره، گندله، آهن اسفنجی، 
شــمش و محصول نهایی است که از سنگ آهن تا 
آهن اســفنجی جزو محصولات خام و شمش جزو 

محصول نیمه خام به شمار می رود.
سالهاست که در صنعت فولاد افت صادرات، شرط 
لازم و کافی بــرای افت تولید در ماه های پیش رو 
اســت و از این رو می توان انتظار کاهش تولید در 
تابستان را داشت؛ به ویژه آنکه امسال محدودیت های 

برق بیش از هر زمان دیگری گلوی صنعت فولاد را 
گرفته و موجب ایجاد مسأله در زمینه صادرات این 

صنعت شده است.
یکــی از ابر چالش های صنعــت فولاد ایران در 
ســال های متمادی، اعمــال محدودیت های برق و 
گاز در تابســتان و زمســتان بوده و در سال جاری، 
این محدودیت ها بسیار زودتر و شدیدتر از سال های 
گذشته عملیاتی شده که تولید و تحویل محصولات 
فولادی را تحت تأثیر قرار داده اســت که تبعات آن 

تأثیر منفی در صادرات فولاد خواهد داشت.
باید توجه داشــت، نظر به اهمیت و حساسیت و 
لزوم تحویل به موقع محصولات فولادی در بازارهای 
جهانی، جهت تثبیت حضور در بازارها ضروری است 
مســوولین این موضوع را مورد توجه قرار داده و در 
خصوص اعمــال محدودیت های انــرژی به گونه ای 
تصمیم گیری و اقدام نمایند تا آســیب های کمتری 
متوجه کارشناسان بر این باورند: تأمین انرژی پایدار، 
چالش جدی امروز صنایع فولادی اســتان و کشور 
اســت و »چالش تامین انرژی پایــدار« در صنایع 
فــولادی عدم النفع های بزرگی را در این صنعت به 
همراه داشته است و البته برای افزایش بهره وری در 
صنعت فولاد ضمن تامین انرژی باید به سمت بهبود 
فرایند تولید در زنجیره پایین دستی است و همچنین 
باید به سمت عرصه فناوری و نوآوری حرکت کرد.

شواهد نشان می دهد 
در سال های گذشته 
دولت سیزدهم در سایه 
دیپلماسی هوشمند، 
قوی و فعال خود توانست 
بسترساز فروش نفت و 
گاز کشور شود. اگر چنین 
نبود، رشد اقتصادی ۵.۴ 
درصدی میسر نمی شد 
و اقتصاد کشور پیش 
نمی رفت.

مونا هادی    -   آخرین گزارش انجمن تولیدکنندگان فولاد حکایت از کاهش ۳۲ درصدی ارزش صادرات فولاد میانی در بهار امســال 
دارد و گمرک اصفهان نیز کاهش ۱۳۷ میلیون دلاری درآمد صادرات صنعت فولاد اســتان را در همین مدت اعلام کرده است، به نظر 

می رسد سایه سنگین چالش ها بر صادارت فولاد اصفهان، زنگ خطر کاهش درآمدهای ارزی استان را به صدا در آورده است.

سایه سنگین چالش ها بر صادارت فولاد اصفهان

   ۷۵۰ میلیارد ریال طرح  توســعه 
بیمارســتان سلمان فارســی بوشهر به 

بهره برداری رسید

طرح هــای توســعه ای بیمارســتان تأمین 
اجتماعی سلمان فارسی بوشهر به ارزش 7۵۰ 
میلیارد ریال اعتبار در آیینی با حضور شماری 
از مسئولان استانی و شهرستانی به بهره برداری 

رسید.
علی باستین در این آیین گفت: به مناسبت 
هفته تأمیــن اجتماعی تعــدادی از طرح های 
بیمارستان سلمان فارسی بوشهر شامل توسعه 
بخش آنکولوژی درمان ســرطان افتتاح شد و 
تعــداد تخت های این بخش از ۱3 به 23 تخت 

افزایش یافت.
وی همچنیــن از افزایــش تعداد تخت های 
آی. سی. یو داخلی بیمارستان تأمین اجتماعی 
ســلمان فارسی بوشهر از هشــت به ۱7 تخت 

خبر داد.
معــاون هماهنگی امور اقتصادی اســتاندار 
بوشهر تصریح کرد: همزمان با گرامیداشت هفته 
تأمین اجتماعی ۵۱ تخت بستری جدید در این 

بیمارستان فعال و راه اندازی شده است.
باستین ادامه داد: تجهیز دستگاه های جدید 
جراحی، راه اندازی دستگاه های آندوسکپی برای 
بخش های تشــخیصی و درمانی فوق تخصصی 
گوارش را از دیگر طرح های توسعه ای بیمارستان 

سلمان فارسی بوشهر عنوان کرد.
وی اظهار کرد: در این راســتا طرح توســعه 
بخش دندان پزشــکی این بیمارستان با افزایش 
تعداد دندان پزشک افتتاح شد و یکسری امکانات 
جانبی در بیمارســتان سلمان فارسی بوشهر از 
جمله آسانســور سوم بیماربر، سیستم اکسیژن 
مایع، ســاختمان دیزل ژانراتور بیمارســتان، 
نوســازی و توسعه سیســتم امحای زباله مورد 

بهره برداری قرار گرفت.
وی یادآور شــد: عملیــات اجرایی درمانگاه 
تخصصــی و فوق تخصصی این بیمارســتان با 
وسعت پنج هزار متر مربع به زودی آغاز می شود.

باســتین با اشاره به عدم توجه صنعت نفت، 
گاز و پتروشیمی به حوزه درمانی استان بوشهر 
اضافه کرد: صنعت نفت، گاز و پتروشــیمی در 
حوزه درمانی حتی برای مجموعه کارکنان خود 
در اســتان بوشــهر اقدام خاصی انجام نداده و 
شــنیده می شود مراکز درمانی و بیمارستان در 
استان دیگر ساخته شــده که در این خصوص 
بوشــهری ها رضایت ندارنــد.وی تأکید کرد: از 
این مجموعه توقع می شود علاوه بر تأمین نیاز 
خودشان در حوزه درمان، به سایر نقاط استان 
بوشــهر کمک کند و تحت پوشــش قرار دهد.

معاون استاندار بوشهر گفت: در دولت سیزدهم 
تکمیل و توسعه فضاهای درمانی و بیمارستانی 
استان بوشهر در دستور کار قرار گرفت و در این 
حوزه تجهیزات تشخیصی و درمانی مختلفی در 
بخش های سرطان، انکولوژی، آنژیوگرافی قلب، 
سی تی اســکن، ام آر آی، رادیوگرافی، تصویر 
برداری و انجام عمل های جراحی پیشــرفته در 

استان بوشهر به بهره برداری رسید.

   ۵۳ هزار میلیارد ریال به حساب شهرداری و دهیاری های استان بوشهر واریز شد
مدیرکل امور مالیاتی استان بوشهر گفت:۵3 هزار میلیارد ریال ارزش افزوده در سال گذشته و سه ماه اول امسال به جساب 

شهرداری ها، دهیاری ها، روستاهای فاقد دهیاری و مناطق عشایری این استان واریز شده است.
 محمد جواد رستمی گفت: از این میزان، ۱2 هزار میلیارد ریال مربوط به اعتبارات ارزش افزوده سه ماه نخست امسال است 

که برای توسعه عمران و آبادانی شهرها، روستاها و مناطق عشایری استان بوشهر پرداخت شده است.
وی افزود: پارسال ۱3۰هزار میلیارد ریال مالیات مستقیم در استان بوشهر وصول شد که عمده آن مربوط به صنایع پتروشیمی، 

فعالان اقتصادی بزرگ و بازرگانان بود.
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5 سرمایه 

  شمار دکل های حفاری امریکا به پایین ترین سطح رسید
شرکت خدمات انرژی بیکرهیوز از کاهش تعداد دکل های نفت و گاز شرکت های حفاری امریکا به پایین ترین سطح از دسامبر 

2۰2۱ تاکنون خبر داد.
شرکت بیکرهیوز در گزارشی اعلام کرد تعداد دکل های فعال نفت و گاز شرکت های انرژی امریکا در هفته منتهی به 28 ژوئن 

)جمعه، هشتم تیر( برای چهارمین هفته پیاپی کاهش یافت و به پایین ترین سطح از دسامبر 2۰2۱ تاکنون رسید.
 براساس گزارش این شرکت، تعداد دکل های نفت و گاز که نشان  اولیه تولید در آینده به  شمار می رود، در هفته منتهی به 

28 ژوئن با هفت عدد کاهش به ۵8۱ دستگاه رسید.

ســایه ســنگین واردات بر بازار ورق های سرد و 
پوشــش دار چالش دیگر صنعت فولاد است که این 
روزها بازارهای صادراتــی خود را یکی پس از دیگر 
از دســت می دهد، واردات گسترده ورق های سرد و 
پوشــش دار با ارز ترجیحی در شــرایطی انجام می 
شــود که در حوزه تولید ورق ســرد و پوشش دار، 
ظرفیــت تولید کشــور مازاد بر نیاز داخل اســت و 
در این شــرایط نباید ارز ترجیحی بــه واردات این 
محصولات تخصیــص یابد ولی اتخاذ تدابیر مختلف 
در زمینه واردات باعث می شود که توان بالقوه تولید 
در این حوزه بالفعل نشود.واردات گسترده ورق های 
سرد و پوشش دار آن هم با ارز ترجیحی باعث شده 
اســت که قیمت این محصــول در بازار داخلی برای 
تولیدکنندگان به صرفه نباشد. متاسفانه همزمان با 
تسهیل واردات، سیاست های صادراتی دست و پا گیر 
برای تولیدکنندگان ورق های سرد و پوشش دار اجرا 
شده اســت.بدون تردید کاهش صادرات محصولات 
فولادی عوامل متعــددی دارد که به برخی از آن ها 
در بالا اشاره شد، برطرف کردن برخی از این عوامل 
مانند تخفیف های صنعت فولاد روسیه به مشتریان 
سابق فولاد ایران، غیر قابل کنترل می باشد و برخی 
دیگــر از آن ها مانند محدودیت های انرژی نیازمند 
نوســازی زیرساخت های انرژی دارد که کاری زمان 

بر اســت ولی مســوولان می توانند با اصلاح برخی 
قوانیــن و مدیریت واردات گــره ای از پای صادرات 

صنعت فولاد باز کنند.
بســیار از فعالان صنعت فولاد بر این باورند، الزام 
فولاد سازان به عرضه ۱۰۰ درصدی ارز صادراتی خود 
در سامانه نیما از مهم ترین علل کاهش 32 درصدی 
صادرات فولاد در نخســتین فصل سال جاری است. 
در حالی که تفاوت نرخ نیما و قیمت واقعی زیاد است 
و بــا فرض دلار ۶۰ هــزار تومانی در بازار آزاد وقتی 
دلار نیمایی4۰ هزار تومان تعیین می شــود نتیجه 
این تفاوت نرخ ارز می تواند یکی از دلایلی باشــد که 
بر میزان صادرات تاثیر منفی می گذارد و از ســوی 
دیگر حذف مشوق ها و به جای آن گذاشتن عوارض 
صادراتی هم بر صنعت فولاد می تواند از جمله دلایل 

ضعف در صادرات در این صنعت به شمار آید.

 کاهش ۱۳۷ میلیون دلاری درآمد صادراتی 
صنعت فولاد اصفهان در بهار ۱۴۰۳

مدیــرکل گمرکات اصفهــان در این پیوند گفت: 
بهار امسال 3۹7 هزار و 7۰۵ تن کالا به ارزش 2۵8 
میلیون و 4۶3 هزار دلار در سه ماه نخست سال جاری 
از طریق گمرک استان صادر شد که نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته از لحاظ وزنی 34 درصد و از نظر 

ارزش دلاری 32 درصد کاهش داشت.
رسول کوهستانی  پزُوه ادامه داد: مهمترین دلیل 
کاهش درآمد صادراتی استان در بهار گذشته، کاهش 
صادرات آهن، چدن و فولاد است و در حالی که میزان 
صادرات این محصولات در بهار پارسال ۱۹۶ میلیون 
دلار بود، در ســه ماه نخست امسال به ۵۹ میلیون 

دلار کاهش یافته است.
وی تصریــح کرد: کاهــش ۱37 میلیون دلاری 
از درآمــد صادراتی صنعت فــولاد اصفهان به حدی 
اســت که افزایش صادرات ســایر گروه های کالایی 
نظیر محصولات پتروشــیمی، لبنی و مس در استان 
نتوانســت این کاهش را جبــران کند و هم از لحاظ 
وزنــی و هم از نظــر ارزش 32 تا 34 درصد کاهش 
صادرات در فروردین ۱4۰3 نسبت به همین ماه در 
۱4۰2 را شاهد بودیم.وی خاطر نشان کرد: به دلیل 
افت صادرات صنعت فولاد اســتان، برای نخســتین 
بار محصولات پتروشــیمی با ۶8 میلیون دلار و 22 
درصد رشد به عنوان اولین محصول صادراتی استان 
شــناخته شد و صادرات چدن، آهن و فولاد با ارزش 
۵۹ میلیون دلار در رتبه دوم و محصولات لبنی با 2۶ 
میلیون دلار و 2۰ درصد رشد، مس و مصنوعات آن 
با 23 میلیون دلار و 4۱ درصد رشد و فرش ماشینی 
و دستباف با ۱۹ میلیون دلار و یک درصد کاهش در 
مقایسه با مدت مشــابه پارسال در رتبه های بعدی 

اقلام صادراتی استان قرار گرفتند.

انرژی صادرات و عرضه   محدودیت های 
داخلی محصولاد فــولادی را تحت تاثیر قرار 

داده است
مدیر فروش داخلی فولاد مبارکه نیز در این پیوند 

گفت: محدودیت های انرژی صادرات و حتی عرضه 
داخلی، محصولات فــولادی را تحت تاثیر قرار داده 
است و به عنوان نمونه محدودیت برق، فولاد مبارکه 
را ناچــار به کاهش عرضه محصولات خود در بورس 

کالا کرده است.
یونس حمزوی اضافه کرد: با وجود سرمایه گذاری 
گسترده فولاد سازان در خود تامینی انرژی، کماکان 
تامین برق یکی از اصلی ترین چالش های صنعت فولاد 

کشور به حساب می آید.
وی یادآور شد: به دلیل ناترازی تولید و مصرف برق 
در کشــور از خرداد ماه سال جاری محدودیت هایی 
در تامیــن برق فولاد مبارکه ایجاد شــده اســت و 
پیش بینی می شــود این محدودیت هــا کماکان نیز 

ادامه داشته باشد.
حمــزوی تصریح کرد: نتیجه مشــکل در تامین 
انرژی کاهش تولید و نتیجه کاهش تولید، تاخیر در 
تحویل تعهدات قبلی فولاد سازان به مشتریان است 
و در حال حاضر برخی از تعهدات قبلی فولاد مبارکه 
به مشتریان با تاخیر مواجه شده و این شرکت برای 
جلوگیری از افزایش تاخیر در تحویل ســفارش های 
مشتریان، از وزارت صمت تقاضای اصلاح کف عرضه 
ورق گــرم در بورس کالا را مطــرح کرده و در حال 

پیگیری این موضوع است.

 نقش صنعت فولاد در توســعه صادرات 
استان اصفهان

مزیت های رقابتی استان اصفهان از جمله نیروی 
انســانی ماهر و تحصیل کــرده، نزدیکی به ذخایر و 
منابع معدنی غنی آهن و جمعیت و وســعت استان 
اصفهان می تواند دلیلی باشد تا این استان نگاه ویژه 
تری به صنعت فولاد داشته باشد ولی کاهش درآمد 
صادراتــی این صنعت می توانــد خطر بالقوه ای در 

این زمینه باشد.
هــم اکنون میزان تولید فولاد در ایران حدود 3۱ 
میلیون تن در سال است که حدود 4۰ درصد آن در 
اصفهان تولید می شــود، در افق چشم انداز ۱4۰4، 
مقرر شده است کشــورمان ۵۵ میلیون تن ظرفیت 
تولید فولاد داشته باشــد و میزان صادرات فولاد از 
۹.۵ میلیــون تن فعلی به ۱۵ میلیون تن در ســال 
افزایش پیدا کند که این سیاست اقتضا می کند که 
مسوولان بیش از بیش در جهت رفع موانع صادراتی 

صنعت فولاد همت بگمارند.
افزایش صادرات فولاد کشــور به ۱۵ میلیون تن 
در سال می تواند نوید بخش افزایش صادرات فولادی 
استان اصفهان در سال های پیش رو باشد که ضرورت 
دارد برای آن برنامه ریزی های لازم انجام شــود که 
اصلاح قوانین دست و پاگیر صادراتی و ارتقا زیرساخت 

های تامین انرژی مهمترین موارد آن می باشد.
جمهوری اسلامی ایران اکنون در بین ۶3 کشور 
عضو انجمن جهانی فولاد، رتبه دهمین فولاد ساز را 
به خود اختصاص داده و پیش بینی شده با دستیابی 
به ظرفیت ۵۵ میلیون تنی در سال ۱4۰4 به جایگاه 

هفتمین فولاد ساز جهان برسد.

بــا گواهی  گاز  ناتــرازی  از   عبور 
صرفه جویی

 یکــی از اقدامات مهم دولت ســیزدهم در 
مسئله صرفه جویی، عرضه گواهی صرفه جویی 
گاز در بــورس اســت که طبــق پیش بینی ها 
موجب صرفه جویی ۱۰ میلیارد متر مکعب در 

سال خواهد شد.
 فشار سنگین شدت بالای مصرف انرژی بر 
پیکر اقتصاد ایران، معضلی مهم است که از دو 
دهه قبل بدین  سو دائماً بخشی از منابع کشور 
را به هدر می دهد. شدت مصرف انرژی در ایران 
نسبت به کشورهای پیشرفته 3 تا 4 برابر بوده 
که همیــن امر ضرورت پرداختــن به موضوع 
بهینه ســازی را تقویت می کند. گفته می شود 
که از ابتدای برنامه پنجم تا انتهای برنامه ششم 
توســعه باید شاخص شــدت مصرف انرژی در 
کشــور ۵۰ درصد کاهش می یافت، اما در عمل 

این اتفاق نیفتاد.
بر اســاس این گزارش، از قــرار معلوم، 3۶ 
میلیــارد دلار پروژه در شــورای اقتصاد برای 
بهینه سازی در بخش های مختلف وجود دارد. 
جواد اوجی وزیر نفت، با اشاره به اینکه صنعت 
نفت یکی از مهم ترین صنایع کشور است، گفت 
که تأمیــن امنیت انرژی کشــور برعهده این 
وزارتخانه بوده و ۹۵ درصد انرژی کشور از نفت 

تأمین می شود.
گزارش ها نشــان می دهنــد، 24۹ میلیارد 
مترمکعب گاز طبیعی در کشور طی سال گذشته 
مصرف شده که این مقدار نسبت به سال پیش از 
آن )۱4۰۱( 7 میلیارد مترمکعب افزایش یافته 
است. در راستای پذیرش گواهی صرفه جویی گاز 
در بورس انرژی و سرمایه گذاری در پروژه های 
بهینه سازی گاز، گفت وگویی با ساجد کاشفی، 
مدیر کربن و انرژی شرکت ملی گاز انجام شده 

که در ادامه مشاهده می کنید:
آمارهای مختلفی وجود دارد که نشان می دهد 
گاز تولیدی کشــور به هدر می رود؛ این گاز در 
چه بخش هایی غیربهینه مصرف می شود و آمار 

این هدررفت چگونه است.
کاشــفی: گاز طبیعی به عنــوان انرژی پایه 
در کشــور وجــود دارد و در حال حاضر بیش 
از 7۰ درصد انرژی کشــور به گاز وابسته است. 
تولیــدات، انتقال و توزیع آن، با هزینهی زیاد و 
هم با زحمت و مشقت فراوانی صورت میگیرد 
و ما باید از هدررفت آن در بخشــهای مختلف، 
جلوگیری کنیم.سازمان ملی استاندارد، گزارشی 
را در سال ۱4۰2 در رابطه با میزان هدررفت گاز 
در بخشهای مختلف صنایع و بخش های مختلف 
مصرف که خارج از معیار مصرف عمل کردند، 
منتشــر کرد. در آن گزارش عمده ترین بخش 
هدررفت که با آن مواجه هستیم، در سه بخش 
اســت؛ یکی بخش صنایع فلــزی، اعم از آهن، 
فولاد، ســرب و... است. بخش دیگر درخصوص 
بخش های نیروگاهی و بخش دیگر، بخش های 
پالایشگاهی و پتروشیمی را شامل می شود که 
در این بخش ها مازاد انرژی مصوب سازمان ملی 

استاندارد، مصرف داشتیم.

  خرید گاز از روسیه بسیار مناسب تر از قیمت گاز ترکمنستان 
است

رئیس مؤسسه مطالعات بین المللی انرژی با اشاره به محدودیت روسیه در 
صادرات گاز به اروپا در پی تنش های مسکو-کی یف، تلاش برای خرید گاز از 
این کشور در اوضاع کنونی را نشانه هوشمندی دستگاه دیپلماسی انرژی ایران 
برشمرد و راهبردهای دولت سیزدهم در زمینه برقراری دیپلماسی فعال انرژی 
با همسایگان از جمله روسیه و ترکمنستان را تشریح کرد.محمدصادق جوکار 
در تشریح موقعیت راهبردی تهران و مسکو همختلف مباحثی درباره توسعه 
پتروشیمی ها و تولید متانول، مصرف داخلی در گازرسانی خانگی و جی تی اب 

به عنوان روش های جایگزین مطرح شده بود.

، اما این موارد در کوتاه مدت، جوابگو نیستند.
وی با تأکید بر اینکه دســتگاه دیپلماسی جمهوری اسلامی و مدیران در 
وزارت نفت و مؤسسه مطالعات بین المللی انرژی متوجه این فرصت بودند تا 
از فرصت تنش مسکو- کی یف استفاده کنند، افزود: اگرچه روس ها به دنبال 
انتقال گاز از مسیر ایران بودند، اما اولویت ایران ابتدا خرید گاز و سپس فروش 
آن بوده است؛ از همان ابتدای تنش های روسیه و اوکراین این مسائل مطرح 
بود و پیشنهادها ارائه شد، اما تصورها این بود که تحولات مرتبط با آن پایدار 
نیست و انتظار این حجم فشار از سوی اروپا و امریکا را نداشتند؛ اما با تعمیق 
تحریم ها و چشم انداز مبهم جنگ در اوکراین، روس ها به این نتیجه رسیدند 

که باید پیشنهاد ایران را جدی بگیرند. 
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دور اول ســفر رییس دولت ســیزدهم،  آیت الله 
شهید سید ابراهیم رییسی به زنجان با نگاه جامع به 
همه مشکلات و ارایه راهکارهای لازم برای رفع آنها 
با توجه به امکانات و ظرفیت های موجود، ۹۰ مصوبه 
و توافق با بیش از 48 هزار و 8۰۰ میلیارد ریال اعتبار 

برای طرحهای بخشهای مختلف به همراه داشت.
بخش قابل توجهی از مصوبات سفر استانی رییس 
جمهور شهید به زنجان مربوط به حوزه آب است.از 
جمله مصوبات این دوره از سفر رییس جمهور شهید 
به زنجان با توجه به مساله آب در این استان، تکمیل 
2 سد بلوبین و مراش با استفاده از ظرفیت ماده ۵۶، 
از طریق مشارکت بانک ها و تعهد دولت، به ترتیب 
برای سد مراش 2 هزار و 77۰ میلیارد ریال و برای 
سد بلوبین یک هزار و 83۰ میلیارد ریال بود که در 
2 ســال و نیم با تخصیص این اعتبار، این 2 سد به 

مرحله آبگیری می رسید.
همچنین برای آبرســانی آب سد مراش به شهر 
دندی و روستاهای مسیر نیز یک هزار میلیارد ریال 
اعتبار پیش بینی و برای احداث ۱۰ ســد معیشتی 
در استان مبلغ یک هزار و ۵۰۰ میلیارد ریال اعتبار 

مصوب شد.
بررســی میزان بارش ها در زنجان نیز نشان می 
دهد که این استان بیشترین اختلاف بارش را نسبت 
به میانگین ســالانه و بلند مدت دارد و طی چندین 
ســال متوالی دچار خشکسالی است، این پدیده که 
یکی از بلایای طبیعی شــناخته شده است موجب 
خســارات فراوانی به طبیعت و زندگی موجودات و 
از بین رفتن بسیاری از گونه های زیستی و افزایش 
بیابان زایی و به دنبال آن پیامدهای ناگوار و جبران 

ناپذیر دیگر می شود.
تغییر وضعیت بارشــها از برف به باران نیز مزید 
بر علت شده است تا منابع آبهای زیرزمینی نه تنها 
تقویت نشود بلکه روز به روز از سطح این آبها به دلیل 

اضافه برداشتها کاسته شود.
کاهش بارش برف مســوولان را بر آن داشت تا 
برای جمع آوری آبهای سطحی و روان آبها تدبیری 

بیندیشند که سد سازی یکی از راهکارهای جلوگیری 
از خارج شدن این آبها از دسترس و استفاده بهینه 

از آن است.
مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای زنجان درباره 
سفر اول اســتانی هیات دولت به استان و مصوبات 
آن برای حل مشکلات این بخش، گفت:  سفر سال 
۱4۰۰ رییس جمهور به استان زنجان ۶ مصوبه در 

این بخش داشت.
۱83۰ میلیارد ریال برای تکمیل ســد مراش در 
سفر رییس جمهور شهید به زنجان اختصاص یافت.

اکبر باقری افزود: در سفر رییس جمهور به استان، 
اختصاص مبلغ یک هزار و 83۰ میلیارد ریال برای 
تکمیل ســد بلوبین شامل یک هزار و ۵3۰ میلیارد 
ریال از محل ماده ۵۶ )قانون الحاق موادی به قانون 
تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت( و 3۰۰ میلیارد 
ریال از محل منابع استانی به تصویب رسید که موجب 
تسریع در تکمیل این طرح با پیشرفت فیزیکی بالای 

7۰ درصد شد.
وی با بیان اینکه سد بلوبین هم اکنون با بیش از 
84 درصد پیشرفت فیزیکی آماه آبگیری است، ادامه 
داد: اختصاص مبلغ 2 هزار و 7۰۰ میلیارد ریال اعتبار 
برای تکمیل سد مراش، دیگر مصوبه در این حوزه بود.

باقری، تامین آب شرب شهری، روستایی و صنعت 
در افق ســال ۱42۵ جمعا به میــزان ۶.۵ میلیون 
مترمکعب در سال را از اهداف اجرای این طرح بیان 
کرد و گفت: ابلاغ اعتبار مصوب این طرح به میزان 

388 میلیارد ریال بوده است.
وی اظهار داشت: همچنین در مصوبات سفر رییس 
جمهور به زنجان، اختصاص مبلغ یک هزار میلیارد 
ریال برای آبرسانی از سد مراش به شهرهای ماهنشان، 
دندی و روستاهای مسیر مصوب شد که شامل تامین 
۶۰۰ میلیارد ریال از ســوی سازمان برنامه و بودجه 
کشور، مبلغ 2۰۰ میلیارد ریال از سوی استان از طریق 
افزایش درآمدهای مالیاتی و مبلغ 2۰۰ میلیارد ریال 

نیز از محل اعتبارات داخلی وزات نیرو بود.
باقری گفت: تامین آب شرب شهری، روستایی و 

صنعت، تامین آب شرب شهرهای دندی و ماهنشان 
و ۱22 روستای در مســیر به میزان چهار میلیون 
مترمکعب در ســال برای 4۰ هزار نفر جمعیت در 
شــرایط کنونی و تامین نیاز آبی صنایع مستقر در 
منطقه به میزان 2.۵ میلیون مترمکعب در ســال با 

اجرای این طرح در دستور کار است.
باقری، ادامه داد: اختصاص مبلغ ۶۰ میلیارد ریال 
برای تکمیل و بهره برداری از سد شماره 2 میرزاخانلو 
توسط سازمان برنامه و بودجه تا سه ماهه اول سال 

۱4۰۱ از دیگر مصوبات این سفر بود.
وی گفت: تامین آب از خطوط انتقال برای صنایع 
مستقر در شهرستان ایجرود با هماهنگی وزارت نیرو 
از جمله مصوبات سفر رییس جمهور به استان بود 
که پیمانکار این طرح انتخاب و کل لوله های پروژه 
به طول یک هزار و ۶۵۰ متر خریداری شــد و هم 
اکنون طرح با ۹7 درصد پیشرفت فیزیکی در دست 
اجراســت.باقری با بیان اینکه تاریخ اتمام این طرح 
طبق توافقنامه، سال ۱4۰3 تعیین شده است، اظهار 
داشت: تامین آب مورد نیاز مجتمع ریخته گری سهند 
واقع در شهرستان ایجرود از سد گلابر به میزان 3.۵ 
میلیون مترمکعب و تامین آب بهداشــتی مجتمع 
پتروشیمی زنجان در همین شهرستان به میزان یک 

میلیون مترمکعب از اهداف اجرای این طرح است.
باقری تصریح کرد: تامین آب شــرب شــهری و 
روستایی در افق ۱42۵ در مجموع به میزان ۱7.۵4 
میلیون مترمکعب از اهداف اجرای این طرح بوده که 
هم اکنون تامین 3.۵ میلیون مترمکعب از این میزان 
محقق شده اســت.وی یادآور شد: طبق زمانبندی 
انجام شده پایان اجرای این طرح سال جاری تعیین 
شده است و هم اکنون این طرح، بیش از 7۰ درصد 
پیشرفت فیزیکی دارد.این مسوول اظهار داشت: در 
ســفر رییس جمهور به استان همچنین مبلغ ۱۵۰ 
میلیارد ریال برای انتقال آب کشاورزی به اراضی پایاب 
سد کینه ورس تخصیص یافت که هم اکنون این طرح 
با بیش از ۹7.۵ درصد پیشرفت، عملیات اجرایی آن 
به اتمام رسیده و تحویل موقت آن انجام شده است.

همچنین برای 
آبرسانی آب سد 
مراش به شهر 
دندی و روستاهای 
مسیر نیز یک 
هزار میلیارد ریال 
اعتبار پیش بینی و 
برای احداث ۱۰ سد 
معیشتی در استان 
مبلغ یک هزار و 
۵۰۰ میلیارد ریال 
اعتبار مصوب شد.

علیرضا حیدری   -تنش آبی یکی از دغدغه های مردم و مسوولان زنجان طی سالهای اخیر و به دنبال خشکسالی های پی در پی است که 
این امر دولتمردان را بر آن داشت تا تدبیری بیندیشند و این معضل از نگاه رییس جمهور مردمی نیز به دور نماند و در سفر خود به این 

استان رسیدگی و حل این مشکل را در اولویت های برنامه های خود قرار داد.

 تکمیل سدهای نیمه تمام زنجان از
 اولویت های دولت سیزدهم

  کسب رتبه برتر و تندیس طلایی در دومین اجلاس سالانه یکصد برند برتر
پتروشــیمی شیراز، درخشش خود را در عرصه مسئولیت های اجتماعی بار دیگر به اثبات رساند و در دومین اجلاس سالانه 
یکصد برند برتر، با رویکرد ایفای مسئولیت های اجتماعی، موفق به رتبه برتر و دریافت لوح تقدیر و تندیس طلایی گردید. این 
افتخار ارزشمند، مهر تأییدی بر تعهدات و اقدامات گسترده این شرکت در حوزه های مختلف فرهنگی، آموزشی، محیط زیست، 

توسعه زیرساخت و جامعه محوری است.
در سال گذشته نیز پتروشیمی شیراز با دریافت تندیس طلایی مسئولیت اجتماعی در ارزیابی این اجلاس، اهتمام خود به ایفای 

نقش آفرینی در این زمینه را به اثبات رسانده بود.

ارتقای کیفیت محصولات، توســعه 
بازارهای صادراتی و بومی سازی فناوری

 یکــی از طرح های موفق پتروشــیمی چه 
از لحــاظ جانمایی و چــه محصولات تولیدی، 
پتروشــیمی شیراز اســت. طرحی که بیش از 
هفت دهه پیش، به عنوان اولین طرح پتروشیمی 
کشــور کلنگ زنی شد و امروز یکی از مهم ترین 
تولیدکننده  اوره کشور شناخته شده است و نام 

مادر پتروشیمی  را یدک می کشد.
 موفقیت های پتروشیمی به همین جا ختم 
نمی شــود و این مجموعه عظیــم صنعتی در 
نظر دارد بــا اجرایی کردن طرح هایی همچون: 
کریســتال ملامین، پروژه کیسه زنی در مسیر 
توســعه، کارآفرینی و صادرات گام های بلندی 

بردارد.
البته نگاه کلان مدیریت پتروشیمی تنها به 
تولید و توسعه معطوف نبوده، بلکه در مسیر حفظ 
محیط زیست نیز فعالیت داشته و به همین خاطر 
رتبه برتر و تندیس طلایی دومین اجلاس سالانه 
یکصد برند برتر با رویکرد مسئولیت های اجرای 
طرح های زیســت محیطی را از آن کرده است. 
تندیســی که به واسطه  فعالیت هایی همچون: 
بهینه سازی مصرف منابع، توسعه فضای سبز، 
کنترل آلایندگی ها، مشارکت در احداث و تکمیل 
پروژه های عمرانی، کمک به توســعه روستاها و 

مناطق محروم به دست آمد.
احداث و راه اندازی تصفیه خانه های فاضلاب 
صنعتی و بهداشتی، کاهش مصرف آب، کاهش 
انتشــار آلاینده های هوا، استفاده از انرژی های 
تجدیدپذیر، اجرای طرح هــای جنگل کاری و 
بیابان زدایی و حمایت از فعالیت های آموزشی و 
پژوهشی در حوزه محیط زیست تنها بخشی از 
فعالیت های زیست محیطی این مجموعه هستند. 
از طرفی پتروشیمی شیراز در سومین کنفرانس 
بین المللی برند سبز موفق به کسب لوح تقدیر 
برند سبز شد. این موفقیت بزرگ پس از سنجش 
شاخص هایی مانند: مدیریت مصرف آب و انرژی، 
کاهش آلاینده های محیط زیســتی، مدیریت 
پسماند، استفاده از منابع تجدیدپذیر، آموزش 
و فرهنگ سازی، زیســت محیطی و مسئولیت 
اجتماعی به پتروشیمی شــیراز اهدا شد. این 
پایان کار نبود و لوح و تندیس زرین شرکت برتر 
در رضایتمندی مشــتری در هشتمین اجلاس 
سراسری رضایت مشتری به پتروشیمی شیراز 
تعلق گرفت. لوحی کــه حاصل تلاش و تعهد 
بی وقفه کارکنان شــرکت در راســتای تحقق 
اهداف مشتری مداری است.در مجمع پتروشیمی 
شیراز که خرداد ماه امسال برگزار شد، با موافقت 
هئیت مدیره و اکثریت ســهام داران، نود درصد 
سود هر سهم پرداخت شــد. این مجموعه در 
سال ۱4۰2 موفق به رشد ۱۰4 درصدی تولید 
محصولات نســبت به ظرفیت اســمی واحدها 
شــد. سهم تولید و فروش محصول اوره در بین 
شرکت های اوره ساز در سال های ۱4۰۱ و ۱4۰2 
به خوبی نشان دهنده رشد سهم پتروشیمی شیراز 

در این زمینه است و این روند نشان می دهد.
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   راهبرد بانک مسکن، کمک به جهش تولید است
 بانک مسکن به عنوان یک بانک دولتی به دنبال سودآوری نیست بلکه به توسعه بخش مسکن و تأمین مسکن اقشار کم 
درآمد جامعه کمک می کند.دکتر سید عباس حسینی، مدیرعامل بانک مسکن در دیدار با اوغور اوزیگیت مدیرعامل شرکت 

پتروشیمی رازی با بیان این مطلب گفت: زمینه سازی و کمک به جهش تولید در کشور هدف اصلی ماست.
دکتر حسینی با اشاره به اقدامات ارزنده بانک در خصوص انعقاد قرارداد 2 میلیارد دلاری با صندوق توسعه ملی و افزایش 
سرمایه و ساخت ۱۰۰ هزار واحد مسکونی افزود: بانک مسکن سبد متنوعی از خدمات و محصولات را برای ارائه به مشتریان 

حقیقی و حقوقی تدارک دیده است.

  خروج صنایع آلاینــده از اهواز تا 
سال ۱۴۰۵

 فرمانــدار اهواز گفت: صنایــع آلاینده در 
محدوده شــهری اهواز بر اســاس تمهیدات و 
پیگیری های انجام شده تا سال ۱4۰۵ به خارج 

از شهر منتقل خواهند شد.
ســید احمد موالی زاده با بیان اینکه میزان 
آلودگی هوا در شهرســتان اهواز هیچ توجیهی 
ندارد بیان کرد: شرایط در شهرستان اهواز باید 
به گونه ای باشد که کمترین میزان آلودگی هوا 
را داشته باشــیم.وی گفت: وجود صنایع زیاد 
در شهرســتان اهواز باعث شــده تا هوای این 

شهرستان در اغلب مواقع آلوده باشد.
موالی زاده شرط فعالیت واحدهای تولیدی در 
این شهرستان را تبدیل شدن به صنعت سبز و 

بدون تولید آلایندگی عنوان کرد.
فرماندار اهــواز اظهار کرد: اداره کل محیط 
زیست خوزستان در حال رصد و پیگیری خارج 
شــدن صنایع آلاینده از محدوده شهری اهواز 
است و برای این واحدها نیز مهلت تعیین کرده 
اســت.وی جمع آوری فلرهای نفتی را از دیگر 
موارد تاثیر گذار در کاهش آلودگی هوای اهواز 
اعلام کرد و افزود: برای جمع آوری فلرهای نفتی 
زمان تعریف شده تا با همکاری شرکت مناطق 

نفتخیز جنوب این مهم محقق شود.
پیش از این اســتاندار خوزستان اعلام کرد 
،وزارت نفت برای خاموش کردن فلرهای نفتی 
در شهرستان اهواز اقدامات خوبی انجام داده و 
طبق برنامه ارائه شــده تا سال ۱4۰4 باید این 

فلرها جمع آوری شوند.
موالــی زاده ادامه داد: برای انتقال شــرکت 
لوله ســازی به خارج از محدوده شهری اهواز 
نیز مذاکرات و پیگیری هایی انجام شده است.

فرمانــدار اهواز تصریح کرد: شــرکت فولاد 
خوزستان نیز از جمله صنایع فعال در محدوده 
شهری اهواز اســت که برای تبدیل شدن این 
واحد به صنعت ســبز برنامه ریزی لازم انجام 
شده است.وی همچنین از همکاری این شرکت 
در اینجاد کمربند سبز در اهواز خبر داد و افزود: 
تبدیل واحدهای تولیدی به صنایع سبز باعث 
می شود تا با استفاده از فناوری و بدون نیاز به 
جایه جایی کارخانه از تولید آلودگی جلوگیری 
شود.موالی زاده ضمن عذرخواهی از مردم اهواز 
برای آلودگی هوا در بسیاری از مواقع ادامه داد: 
به 2 شرکت نیشکر امیرکبیر و دهخدا فعال در 
اهواز نیز باید در ردیف صنایع سبز قرار گیرند.

 وجود صنایع آلاینده در خوزستان از جمله 
نفت، گاز، پتروشــیمی، فولاد و نیشکر موجب 
شــده تا میزان آلایندگی در نقاط شــهری و 
روستایی خوزســتان بالا باشد که موجب بروز 
مشــکلات بهداشتی و زیســت محیطی برای 
ساکنان شده است.طبق اعلام اداره کل محیط 
زیســت خوزســتان، ۱8۹ واحد آلاینده آب، 
خاک، هوا در لیست صنایع آلوده کننده معرفی 

شده است.

 میرهاشم موسوی در نشست خبری افزود: دغدغه 
معیشت بازنشستگان در آخرین دیدار رئیس جمهور 
شهید آیت الله رئیســی مطرح و گزارشی نیز در این 
خصوص ارایه شد. شهید جمهور نیز تاکید کردند هر 
چقدر می توانید به بازنشستگان برسید و همیشه دغدغه 

معیشت این قشر را داشتند.
وی اظهــار داشــت: طبق برنامه هفتم توســعه و 
مصوبه دولــت، 3 میلیون تومان در بحث متناســب 
ســازی پرداخت شد و بر این اســاس باید ۱2 هزار و 
۶۰۰ میلیارد تومان باید تامین می شد که با یک هفته 

تلاش شبانه روزی انجام شد.
مدیرعامل ســازمان تامین اجتماعی تصریح کرد: 
متناسب سازی حقوق بازنشســتگان براساس برنامه 
توسعه هفتم و مصوبه دولت و تکلیف قانونی و مُر قانون 
انجام خواهد شد از این رو بازنشستگان نگرانی نداشته 
باشند.موسوی با بیان اینکه هیچ مسیری جز خدمت به 
تعهدات نداریم، گفت: تامین این مبلغ خیلی سخت و 
معادل بودجه یک استان بزرگ بود اما ظرف یک هفته 

آن را انجام داده و پرداخت کردیم.
وی در بخش دیگری از سخنانش با بیان اینکه در 
تادیه بدهی، یکی از خوش حساب ترین دولت ها طی 
دولت های مختلف برای سازمان تامین اجتماعی، دولت 
مردمی است، گفت: از ابتدای دولت سیزدهم تاکنون 
حدود 2۶۰ هزار میلیــارد تومان از بدهی های دولت 
به سازمان تامین اجتماعی پرداخت شده است و این 

موضوع ادامه دارد.
وی بــا بیان اینکه در ابتدای دولت ســیزدهم، 27 
هزار میلیارد تومان مســتمری و حقوق بازنشستگان 
را پرداخــت می کردیــم، گفت: پیــش از این نیز، به 
دلیل ناترازی و کسری نقدینگی در پرداخت حقوق و 
مستمری، حدود ۱۰۶ هزار میلیارد تومان از سال ۹2 
تا پایان ۱4۰۰ بدهی فقط به بانک رفاه ایجاد شده بود.

وی ادامــه داد: برای پرداخت مســتمری در اوایل 
اســتقرار دولت مردمی ، حدود ۵ هزار میلیارد تومان 
کسری نقدینگی برای پرداخت مستمری بازنشستگان 
داشتیم و به مرور این شرایط سخت تر شد اما به مدد 
الهی و آرمان هایی که رئیس جمهور در شــاخص های 

کلان اقتصادی کشــور دنبال می کرد، از ابتدای سال 
۱4۰2 تاکنون، برای پرداخت حقوق و مستمری، ۵۵ 
هزار میلیارد تومــان پرداخت می کنیم و یک ریال از 

نظام بانکی استقراض نکرده ایم.
مدیرعامل ســازمان تامین اجتماعی با بیان اینکه 
۶۵ هــزار میلیارد تومان با معوقــه فروردین ماه برای 
بازنشستگان پرداخت شد، تصریح کرد: اقدام مهم دیگر 
دولت که همواره مورد مطالبه بازنشستگان بود بحث 
تادیه بدهی دولت به صندوق بوده است؛ همواره دولت 
ها یکی از بدهــکاران بزرگ صندوق تامین اجتماعی 
شمرده می شــدند اما اکنون با اقدامات انجام شده از 
بخش های کسب و کاری هم بیش از ۹۰ هزار میلیارد 

تومان از حوزه کسب و کار طلب داریم.
موسوی با تاکید بر اینکه یکی از بدهی های بزرگ به 
سازمان، بدهی دولت ها بود، گفت: اراده دولت مردمی 
ســیزدهم بسیار بزرگ بود و می توان گفت این دولت 
یکی از خوش حســاب ترین دولت ها طی دوره های  
مختلــف برای پرداخت و تادیه بدهی ها به ســازمان 

تامین اجتماعی است.
وی تصریح کرد: تقریبا تا آغاز دولت سیزدهم، کل 
بدهی های پرداختی همه دولت ها به ســازمان تامین 
اجتماعــی حدود 8۰ هزار میلیــارد تومان بود و فقط 
در دولت ســیزدهم، بــا اراده رئیس جمهور 3.۵ برابر 
دولت های قبلــی، پرداخت بدهی به تامین اجتماعی 
صورت گرفت و این بی سابقه ترین پرداختی بوده است.

مدیرعامل سازمان تامین اجتماعی در بخش دیگری 
از سخنان خود با تاکید بر اینکه کیفیت دارایی ها تامین 
اجتماعی بســیار مهم است، گفت: در دوره مدیریتی 
شهید رئیسی، شــرکت هایی واگذار نشد که دفترچه 
قسط ما باشد؛ بلکه دارایی های واگذار شده، خوب بود.

موسوی در ادامه با اشاره به دیگر اقداماتی که منجر 
به پایداری صندوق تامین اجتماعی شد، تصریح کرد: 
در کنــار این تادیه بدهی، اتفاق بســیار مهم دیگری 
در راســتای یکی از زیرمجموعه های ســازمان تامین 
اجتماعی برای آینده سازی و پایداری سازمان و شرکت 
های زیرمجموعه صورت گرفت و آن افزایش سرمایه 
کم نظیر در تاریخ نظام بانکی بود به این نحو که افزایش 

سرمایه بالغ بر ۶2 هزار میلیارد تومانی را در بانک رفاه 
در این انتقال دارایی ها انجام دادیم و شاخص های بانک 

تغییر چشمگیری داشت.
وی در خصوص افزایش پوشش بیمه ای با استناد به 
اصل 2۹ قانون اساسی تاکید کرد: حدود 2.7 میلیون 
نفر بیمه شده جدید را وارد سازمان کردیم که بالغ بر 
یــک میلیون نفر از آنها، بیمه شــده اجباری و مابقی 
بیمه شــده اختیاری هستند و همچنین بیش از 8۰ 
هزار میلیارد تومان درآمد از این پوشش بیمه ای جدید 
ایجاد و منجر به رشد قابل توجهی در حوزه درآمدهای 

بیمه ای در سازمان تامین اجتماعی شده است.
موسوی در بخش دیگری از سخنان خود به موضوع 
بیمه بیکاری اشــاره کرد و افزود: در بخش های بیمه 
بیــکاری، در مصارف بیمه بیــکاری، حدود ۱۰ هزار 

میلیارد تومان صرفه جویی اتفاق افتاد.
وی در بیان تلاش دولت برای توســعه خدمات به 
بیمه شدگان به خدمت درمان در این سازمان نیز گفت: 
دو نوع خدمت درمانی در سازمان تامین اجتماعی داریم 
کــه یکی از آنها درمان مســتقیم و بخش دوم درمان 
غیرمستقیم است و یکی از کارهای بزرگی این بود که 

بخش درمان مستقیم را توسعه دادیم.
مدیرعامل سازمان تامین اجتماعی افزود: در توسعه 
خدمات ملکی بیــش از 4۰ مرکز درمانی تخصصی و 
فوق تخصصی را در این دوره به بهره برداری رساندیم 
که بخشی از آنها موارد جدید و بخشی موارد جایگزین 
بودند که افتتاح بیمارستان لنگرود، توسعه بیمارستان 
بروجرد در شهرســتان بروجرد، افتتاح بیمارستان در 
دزفول و توسعه بیمارستان شوشتر بخشی از آنهاست.

وی تاکید کرد: حتی یک قلم دارو و خدمت در دوره 
سیزدهم از نظام بیمه ای حذف نشد و 2۰۰ قلم داروی 
جدید به نظام خدمات بیمه ای در حوزه بیمه سلامت و 
تامین اجتماعی اضافه شد و همچنین خدمات درمانی 

بیماران سخت و صعب العلاج رایگان شد.
موسوی در ادامه از راه اندازی 277 کلینیک دیابت و 
فشار خون در مراکز ملکی سازمان تامین اجتماعی خبر 
داد و تصریح کرد: یکی از مشکلات این بود که تامین 
اجتماعی مطالبات طرف قراردادها را پرداخت نمی کند.

اراده دولت 
مردمی سیزدهم 
بسیار بزرگ بود 
و می توان گفت 
این دولت یکی 
از خوش حساب 
ترین دولت ها طی 
دوره های  مختلف 
برای پرداخت و 
تادیه بدهی ها 
به سازمان تامین 
اجتماعی است.

اکبر محمدی    -   مدیرعامل سازمان تأمین  اجتماعی گفت: از ابتدای دولت سیزدهم تاکنون حدود ۲۶۰ هزار میلیارد 
تومان از بدهی های دولت به سازمان تامین اجتماعی پرداخت شده است و این رویه ادامه دارد.

پرداخت ۲۶۰ همت بدهی قبلی در دولت مردمی
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صاحب امتیاز و مدیر مسئول : دکتر مریم رباط 
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زیر نظر شورای سیاست گذاری 

سردبیر : رضا مظفری  
صفحه آرا : محمود بابایی 

چاپ : انتشارات آمو 
گستره توزیع : سراسری 
تلفن : 4۹۱۰۵۱۱۱-۰2۱

info@petrochemicalind.ir : ایمیل
نشانی : تهران ، بلوار مرزداران ، خیابان ایثار  

انتهای کوچه مالک، پلاک ۶۱


